
ایـــن روزهـــا بحث ناتـــرازی بیـــش از گذشـــته در ســـخنان رئیس 
جمهـــوری محتـــرم و مســـئولان دســـتگاه ها شـــنیده و درخبرهـــا 
مشـــاهده می شـــود. پشـــت این اظهارات چه واقعیتـــی نهفته و در 
عیـــن حال چـــه اتفاقی افتاده اســـت کـــه رئیس جمهـــوری دائماً 
بـــر این موضـــوع تأکیـــد می کننـــد؟ همزمان بـــا این ســـخنان نیز 
شـــاهد آلودگی هوا، کمبـــود گاز و انرژی و از همـــه مهم تر تعطیلی 
اداره های دولتی و مراکز آموزشـــی و غیر حضوری شـــدن آموزش و 
پرورش و قطع برق خانگی در زمســـتان بودیم. دلیل اینکه دولت 
چهاردهـــم با چنین ناترازی و کمبود انـــرژی وهمچنین آلودگی هوا 
در سطح وسیع مواجه شده است، چیســـت؟ آیا این کمبود هایی 
کـــه امـــروز موجـــب قطـــع بـــرق و اعـــام صرفه جویـــی و تعطیلی 
ادارات و مراکز آموزشـــی شده اســـت از کوتاهی ها و ناتوانی دولت 
چهاردهـــم به حســـاب می آید یا بـــه دولت های قبـــل برمی گردد؟

شـــاید اگـــر نجابت دکتر پزشـــکیان نبـــود و به جـــای عذرخواهی، 
به صورت شـــفاف بـــرای مردم بیـــان می کرد که آنچـــه امروز تحت 
عنوان ناترازی های موجود مواجه هســـتیم، نتیجـــه کم کاری ها در 
دولت های گذشـــته اســـت، امروز مردم می توانســـتند با شنیدن 
واقعیت هایـــی از کـــم کاری هـــا و روز مرگی های گذشـــته، خود به 

قضاوت بنشـــینند و تصمیم بگیرند.
در دوره دولـــت دهم - زمانی که کشـــور از نظـــر ارز و امکانات وضع 
خوبـــی داشـــت - با یکـــی از متخصصـــان بـــرق و احـــداث نیروگاه 
گفت و گـــو می کـــردم. او به نکته ای اشـــاره کـــرد که آن روز ســـاده 
و به عنـــوان نقل قـــول عادی از کنـــارش گذشـــتیم. او آن روز نقل 
می کـــرد اگر اداره برق کشـــور و نیروگاه ســـازی، بدین صورت پیش 
بـــرود، مطمئـــن باشـــید ۱۰ســـال آینده کشـــور با مشـــکات جدی 
و جبـــران ناپذیـــر کمبود بـــرق و خاموشـــی مواجه خواهد شـــد و 
آن زمانـــی اســـت کـــه دیگر کاری از دســـت مســـئولان بـــر نخواهد 
آمـــد. ذکر این خاطره پرســـش های مهمـــی را به ذهن مـــی آورد. از 
جمله اینکـــه چرا در زمـــان توانایی، به فکـــر دوران ناتوانی نبودیم 
و کمبودهـــا و ناترازی  هـــا را پیش بینـــی نکردیم. هرچنـــد تحریم و 
مشـــکاتی که دشـــمن بـــرای ما ایجاد کـــرده در ایـــن نقیصه نقش 
داشـــته و دارد. بـــا در نظرگرفتن همه ســـختی ها و مشـــکاتی که 
تحریم های دشـــمنان قســـم خورده بر مردم ما تحمیـــل کرده اند، 
دســـت اندرکاران امر هم به این فکر نیفتادنـــد که باید برای فردای 

کشـــور برنامه ریزی کرد.
نکتـــه دیگـــری کـــه بـــدان توجه نمی شـــود آســـیب شناســـی این 
ناترازی هاســـت. تاکنون به صورت رســـمی اعام نشـــده است که 
دلیل مشـــکلی کـــه امروز بـــا آن مواجه هســـتیم چیســـت؟ دلیل 
واقعی تحریم های تحمیل شـــده از ســـوی دشـــمنان اســـت یا کم 
کاری، ناتوانی، ســـنگ اندازی، ایجاد مزاحمت، جلوگیری یا خطای 
یک شـــخص حقیقـــی و حقوقی  یا یـــک مصوبه خـــاص مجلس و 

دیگر نهادهای سیاســـی؟
آن چه مســـلم اســـت در گذشـــته همیشـــه بـــر این مســـأله تأکید 
می شـــد کـــه کشـــور بخوبـــی اداره می شـــود. در عین حـــال همه 
خبرها در جهت خودکفایی و بی نیازی کشـــور و پیشرفت و توسعه 
بـــود. در مقابـــل، همه ناترازی ها و مشـــکات ســـاختاری در حوزه 
اقتصـــادی با تزریـــق مســـکن هایی، پنهان نگه داشـــته می شـــد. 
امـــا زمانـــی که فـــردی می خواهـــد صادقانـــه و بدون پرده پوشـــی 
خطاهـــا و بدون تجویز مســـکن، درد جامعه و ناترازی داشـــته های 

دولـــت را بیان کنـــد و واقعیـــت را به مـــردم بگوید کـــه در انرژی، 
مثل گاز و برق و ســـوخت با چـــه کمبود هایی مواجه  هســـتیم، او 
را متهـــم بـــه ناتوانی کـــرده و می گویند تـــوان اداره کشـــور را ندارد. 
کاش رئیـــس جمهوری محتـــرم همان طور که قـــول داده صادقانه 
با مـــردم صحبت کنـــد، کارنامه دولت هـــای قبل را بـــرای به وجود 
آمـــدن ایـــن ناترازی ها جمـــع آوری و پس از انجام کار کارشناســـی، 
بـــرای مـــردم بازگو کند تا مشـــخص شـــود آخرین نیـــروگاه مؤثر در 
تولیـــد برق، در چـــه دوره ای و با چه ظرفیتی احداث شـــده و امروز 
بـــا چه ظرفیتی بـــه کار خودش ادامه می دهـــد. همچنین به مردم 
گفته شـــود که در چند ســـال گذشـــته چـــه قدم هایی بـــرای رفع 
مشـــکل برق برداشـــته شـــده و در مقابل مصرف ما بـــه چه میزان 
افزایش یافته اســـت. آیـــا در دوره های قبل در مقطـــع برنامه ریزی 
به مســـأله آینده پژوهی توجه داشـــته اند؟ آیا پیش بینی می کردند 
کـــه در آینده با توجه به تغییر ســـبک زندگی، مصـــرف انرژی به چه 

میـــزان خواهد بود؟

چاره کار چیست؟
روشـــن است که کشـــور با مشـــکات عدیده و ناترازی های متعدد 
مواجه اســـت. چـــاره کار همان شـــعار رئیس جمهوری اســـت که 
در دوره انتخابـــات بارهـــا از آن نام برده اســـت. پـــس از انتخابات 
هم با پذیرش مســـئولیت، در عمـــل بدان معتقد و پابرجا اســـت 
و آن اســـتفاده از نیروهای علمی، دانشـــگاهیان عالمِ، کارشناسان 

راهبـــردی متخصص و متعهـــد و عاقه مند به ایران اســـت.
امـــروز کشـــور بـــرای نجات خـــود از ناترازی هـــا به بســـیج علمی و 
تخصصی نیاز دارد. باید متخصصان، ناترازی ها را آســـیب شناســـی 
کرده با اســـتفاده از توان علمی دانشگاهیان و متخصصان باتجربه 
و باتشـــکیل اتاق هـــای فکر، در جهت رفـــع موانع و ایجـــاد راهکار 
بـــرای حل مشـــکل ناترازی ها تاش شـــود و در عین حـــال راه حل 
عملی بدون شـــعار زدگی و وعده و وعید ارائه شـــود تا کشور دوباره 

به ســـوی توسعه و پیشـــرفت حرکت کند.
بایـــد ایـــن موقعیـــت اســـتثنایی را کـــه خوشـــبختانه در دولـــت 
چهاردهم و با شـــعار وفـــاق ملـــی و اســـتفاده از متخصصان پدید 

آمـــده، قـــدر دانســـت و از آن بهـــره برد.
با این میزان همدلـــی و بدون هیاهو و تبلیغـــات می توان اتفاقات 
مهم و بزرگ را رقم زد. اما لازم اســـت بـــدون دادن وعده های پوچ 
و فریبنـــده، همچون مادری دلســـوز بـــه فکر حـــل ناترازی ها بود 
و تمام مشـــکات از ســـوی نخبـــگان و متخصصان با هـــدف ارائه 
راهـــکار و راه حل علمی و تخصصی بررســـی شـــود. در نهایت همه 
ایـــن راهکارها به دســـت رئیـــس جمهوری برســـد تـــا او عالمانه و 
بدون تعصبـــات جناحی، نظـــرات علمی و تخصصـــی را اجرا کند.

در ایـــن راه ضـــروری اســـت با اســـتفاده از تفکـــر وفـــاق، همه قوا 
ونهادهای سیاســـی و اجتماعی و دســـتگاه های تأثیر گذار کشوری 
بـــا یکدیگـــر متحـــد شـــوند و بـــرای منافـــع ملی کشـــور مســـائل 
جناحـــی، خط و خط بازی، طرفـــداری و... را کنـــار بگذارند. برای 
نجـــات ایران یک بـــار هم که شـــده در اجرای این طـــرح تخصصی 
هم قســـم شـــوند و هیچ دســـتگاهی به بهانه های مختلف، فرش 
زیـــر پای طـــرف مقابل را نکشـــد.همه یـــک صدا و با یـــک هدف و 
تحـــت حمایت هـــا و هدایت هـــای رهبر انقـــاب، کشـــور را از این 
مشـــکات بعضـــاً خـــود ســـاخته یا بـــا تحریکات دشـــمنان قســـم 

خورده نجـــات دهند.
اینجاســـت که مردم با دیدن نگاه یکپارچه مسئولانشـــان حمایت 
خـــود را از دولـــت وحکومت اعام می کنند و اتحـــاد ملت و دولت 
را به نمایـــش می گذارند.آن روز دیر نیســـت و این همدلی نزدیک 
اســـت و صداقـــت و صفـــا وصمیمیت رئیـــس جمهوری دلســـوز و 
مردمـــی می تواند دســـتاورد بزرگـــی برای مـــردم ایران بـــه ارمغان 

بیاورد.
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ناترازی و نجابت پزشکیان

عارف در آیین تکریم و معارفه رؤسای دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهوری:

آلوده شدن دست یک مسئول را نمی توان پاک کرد
معـــاون اول رئیـــس جمهـــوری دیـــروز 
حجت الاســـام  تکریـــم  مراســـم  در 
والمسلمین حسن درویشیان و معارفه 
مصطفی مولوی بـــه عنوان رئیس دفتر 
بازرســـی ویـــژه رئیـــس جمهـــوری، بـــا 
تأکید بـــر اینکه مچ گیری هنر نیســـت 
و نبایـــد صرفاً دنبال »ســـوژه« باشـــیم، 
تصریح کرد: باید پیش از وقوع فســـاد 
پیشـــگیری کرد تا یک مسئول و کارمند 

در دام فســـاد نیفتد. محمدرضا عارف 
راهبـــرد دولت چهاردهم را پیشـــگیری 
از وقـــوع فســـاد و جـــرم عنـــوان کرد و 
گفـــت: ما به دنبـــال صرف آمـــار دادن 
در زمینه فســـاد  نیســـتیم. باید قبل از 
وقوع فســـاد پیشگیری و سامت نظام 
اداری را دنبـــال کنیم تا نیازی به درمان 
و جراحی نباشـــد چرا کـــه جراحی های 
ی  ینه هـــا هز شـــته  گذ ی  ل ها ســـا

فوق العـــاده برای نظام داشـــت و آلوده 
شـــدن دست یک مســـئول را نمی توان 

با هیـــچ چیزی پـــاک کرد. 
معـــاون اول رئیـــس جمهوری بـــا بیان 
اینکـــه حـــق نداریـــم در زندگـــی مردم 
تجســـس کنیم، اضافه کرد: نباید یک 
فـــرد خـــوب بـــا ویژگی هـــای اخاقی و 
ضوابط و معیارهای اســـامی در مسیر 
کاری و  اداری آلـــوده به ویژگی ناپســـند 

شـــود. البتـــه منکـــر نبـــودن فســـاد در 
نظام اداری نیســـتیم امـــا در ذات نظام 
پـــاک و الهـــی جمهـــوری اســـامی بـــه 
دلایلـــی فســـاد تحمیل شـــده اســـت و 
بـــه عنـــوان کارفرمای فرد تـــاش کنید 
که در مســـیر درســـت قـــرار گیـــرد و با 
ســـازکارهای قانونـــی و ضوابطـــی، یک 
کارمنـــد موظـــف اســـت طبـــق قانون 

عمـــل کند.

عصـــر دیـــروز »ویتالـــی ســـاویف« معـــاون نخســـت وزیر 
روســـیه در پاســـتور بـــا رئیـــس جمهـــوری دیـــدار کرد. 
مســـعود پزشـــکیان در این دیدار درباره گسترش روابط 
دوجانبه و راهکارهای تسریع و تکمیل راهگذر راهبردی 

شـــمال–جنوب با ســـاویف گفت و گـــو کرد.
  رئیـــس جمهـــوری بـــا بیـــان اینکـــه اجـــرای خـــط  آهن 
رشت-آســـتارا در چهارچـــوب توافقنامـــه فیمابین ایران 
و روســـیه در اولویـــت برنامه هـــای ما اســـت و مصمم به 
اجرای آن هســـتیم، گفت: ایران به مفـــاد این توافقنامه 
پایبند اســـت و طرف روســـی می تواند هر چه ســـریع تر 
نقشـــه برداری ها از مســـیر و مقدمـــات اجـــرای پـــروژه را 
آغاز کند. مـــا مطابق توافق، تملک اراضی مســـیر و ارائه 
اســـناد و تعهـــدات را در زمان مقرر انجـــام خواهیم داد. 

رئیـــس جمهـــوری تصریح کـــرد: دولت ایران بـــر اجرای 
ایـــن توافقنامـــه تأکیـــد دارد و وزیـــر راه و شهرســـازی ما 
مســـئول پیگیری این توافقنامه اســـت.  معاون نخســـت  
وزیر روســـیه نیز در این دیدار با اباغ ســـام گرم رئیس 
 جمهوری و نخســـت  وزیر کشورش به پزشـــکیان، از وی 
برای ســـفر به روســـیه در روزهـــای ابتدایی ســـال 2025 
دعـــوت بـــه عمـــل آورد و گفت: دولت روســـیه خـــود را 
برای این ســـفر و مذاکرات و توافقـــات آن آماده می کند.

»ویتالی ساویف« با اشـــاره به توافقنامه اجرای خط  آهن 
راهگذر آستارا-رشـــت، بـــر اراده دولـــت متبوعش برای 
اجرای ایـــن توافقنامه تأکید و اظهار کرد: طرف روســـی 
خط اعتبـــاری لازم را تأمین کرده و بـــا همکاری با دولت 
آذربایجـــان برای کریدور شـــمال-جنوب خواهان اجرای 

ایـــن توافقنامه از ســـوی ایـــران اســـت.  وی با اشـــاره به 
اینکه دولت روسیه خواســـتار سرعت بخشیدن به روند 
اجـــرای این توافق اســـت، گفت: روســـیه و آذربایجان با 
هـــم توافـــق کردنـــد، آن بخـــش از این خط  آهـــن که در 
خـــاک آنها قـــرار دارد، مـــدرن و به روزرســـانی شـــود و از 
دولـــت ایران نیـــز می خواهیم کـــه به تأمیـــن تمهیدات 
لازم برای مدرن و نوســـازی این خط در خاک کشـــورش 

. کند کمک 
معاون نخســـت  وزیر روســـیه حمل و نقل کالا از روســـیه 
بـــه ایران و بالعکس را  رو به رشـــد توصیـــف و اظهار کرد: 
انتظار مـــی رود بـــا اجـــرای توافقنامه خط  آهن آســـتارا-

رشـــت بتوانیـــم در مرحلـــه اول بـــه ظرفیـــت انتقال 15 
میلیون تن کالا میان دو کشـــور برســـیم.

 پـــس از عـــزم وزارت اقتصاد بـــرای پایـــان دادن به رانت 
بـــزرگ ارزی و ایجاد ثبات و شـــفافیت در بازار ارز کشـــور، 
حمات به ایـــن وزارتخانـــه و شـــخص عبدالناصر همتی 
بالا گرفـــت. این حمات مشـــخصاً پـــس از دو واقعه بالا 
گرفـــت؛ یکـــی ایجاد بـــازار توافقی بـــرای تبادل و کشـــف 
نـــرخ ارز و دیگـــری جلســـه غیرعلنـــی مجلـــس شـــورای 
اســـامی که همتی درباره این سیاســـت های الزامی برای 
کشـــور به نمایندگان توضیح داد. پـــس از این دو رویداد، 
هجمه ها به وزارت اقتصاد و وزیـــر چه در فضای مجازی و 
چه از ســـوی برخی از نماینـــدگان مجلس بالا گرفت. این 
حمات به گونـــه ای بود که وزیر امور اقتصـــادی و دارایی 
را واداشـــت تا درباره آنچـــه طی چند روز اخیـــر در فضای 
سیاسی و رسانه ای کشـــور روی می دهد، توضیحاتی ارائه 
دهد. ایـــن توضیحـــات روز گذشـــته در کانـــال »تلگرام« 

همتی منتشـــر شد.
وزیـــر امـــور اقتصـــادی و دارایی در ایـــن متن با اشـــاره به 
اینکـــه »از صحبت هایم در کمیســـیون اقتصادی مجلس 
شـــورای اســـامی، بخش هایـــی ناقـــص و بریـــده شـــده 
درخصوص برنامه دولت برای مدیریت و ثبات ارزی کشور 
منتشـــر شـــد« اظهار کرد: »برای تنویر افکار عمومی اعام 
می دارم همـــه تاش و برنامـــه تیم اقتصـــادی دولت این 
اســـت که با اصاح روند گذشـــته در مدیریت بازار ارز که 

موجبات تشـــدید رانـــت ارزی و واردات بی رویه به اقتصاد 
ایران شـــد و بـــه افزایش کســـری های تجـــاری غیرنفتی و 
خروج ســـرمایه دامـــن زد، به نحـــوی برنامه ریـــزی کنیم 
که با حذف ریشـــه های رانت ارزی، با مدیریت هوشـــمند 
مصارف ارزی و حفاظت از منابع ارزشـــمند ارزی، ثبات در 
بـــازار ارز کشـــور حاکم شـــود، به طوری که شـــاهد کاهش 
تدریجی کســـری های تجاری غیرنفتی و کســـری حســـاب 
ســـرمایه باشـــیم.« همتـــی تصریح کـــرد: »بدیهی اســـت 
هرچقـــدر این دو کســـری کاهـــش یابند، امـــکان ثبات و 
مدیریت ارزی تقویت خواهد شـــد.« وی ادامه داد: »برای 
ایـــن منظور بانـــک مرکـــزی در اولیـــن اقدام، بـــر مبنای 
تکلیف قانونی، بازار تجاری توافقـــی را که بر مبنای اصول 
شفافیت حداکثری و تأمین شـــرایط بازار بود، راه اندازی 
کرد و شـــاهد بودیم کـــه با وجود تبلیغـــات منفی برخی و 
تاش هـــا در التهاب آفرینـــی، نـــرخ دلار حوالـــی 63 هزار 
تومان کشـــف قیمت شـــد.« وزیر اقتصاد ابـــراز امیدواری 
کـــرد: »با اجـــرای اقدامـــات بعـــدی دولت بویـــژه درمورد 
معیشـــت مردم، در جهت حذف رانـــت ارزی و جلوگیری 
از انحـــراف مصارف ارزی، به تدریج شـــاهد آرامش و ثبات 
در بـــازار ارز باشـــیم.« توضیحات وزیر اقتصـــاد هم گویای 
چرایـــی واکنش های منفی علیـــه این وزارتخانه اســـت و 
هـــم بیان کننده ایـــن امر کـــه وزارت اقتصـــاد و دولت در 

مســـیر حذف رانـــت ارزی جدی هســـتند و قصد عقبگرد 
از ایـــن مســـیر را ندارند. به عنـــوان مثـــال در توضیح یک 
علت وقـــوع ایـــن هجمه ها، می تـــوان به اظهـــارات خود 
همتی اشـــاره کرد. وی پس از جلســـه اخیـــر در مجلس، 
در شـــبکه های اجتماعی نوشـــت: »نکاتی که در جلســـه 
کمیســـیون اقتصـــادی مجلـــس گفتـــم دقیـــق و از روی 
صداقـــت با مردم و نمایندگان بود. مـــردم بدانند از روزی 
که وزارت اقتصـــاد را تحویل گرفتم و مبارزه با رانت خواری 
را شـــروع کـــردم، یک روز آســـوده نبـــوده ام. هـــر روز یک 
خبر جعلی و فیک درســـت کرده اند تـــا اراده ما در حذف 

رانت ها را کاهـــش دهند.«
رانتـــی کـــه وزیـــر اقتصـــاد از آن صحبـــت می کنـــد، یعنی 
رانت ارزی که قبـــاً با بازارهای فعلـــی ارزی مانند نیمایی 
داده می شـــد و حـــالا دولت قصد حذف آنهـــا را دارد، رقم 
قابل توجهـــی اســـت و یـــک ریـــال و دو ریال نیســـت که 

رانت جویـــان به ســـادگی از کنـــار آن عبـــور کنند.
وزیر اقتصـــاد در نشســـت اخیر مجلس، فقط گوشـــه ای 
از پـــرده رانت ارزی کـــه اتفاقاً در شـــمایل قانونی هم داده 
می شـــود را بـــالا زد. وی گفت:  »اختاف بیـــن ارز نیمایی 
و بازار حدود 2۰ هزار تومان اســـت. ســـال گذشـــته طبق 
گـــزارش بانـــک مرکـــزی 5۰ میلیـــارد دلار واردات نیمایی 

داشـــتیم )و این( یعنـــی ۱۰۰۰ همت رانـــت داده ایم.«

وزیر اقتصاد به افزایش هجمه ها واکنش نشان داد

عزم جدی برای قطع رانت ارزی

در دیدار معاون نخست وزیر روسیه با پزشکیان مطرح شد

سازکارهای تسریع در ساخت خط آهن رشت - آستارا
سرمقاله

علی متقیان
مدیر عامل مؤسسه فرهنگی  مطبوعاتی ایران

محاکمه بی ادله آقای وزیر
وزیر ارتباطات در نهاد تصمیم گیر در مورد رفع فیلترینگ فقط یک رأی دارد

با یادداشت هایی از علی مطهری، محمد کشوری و دو نماینده مجلس

برگزاری بیش از 50 ساعت جلسه در شورای عالی فضای مجازی و نهادهای فرادستی

پرتاب 4 ماهواره در 4 ماه

مقابله با تحریم های بین المللی از طریق توسعه دیپلماسی فناوری 

باز کردن گره کور رجیستری آیفون

صادرات 50 میلیون یورویی خدمات و محصولات فاوا

تصویب 2 هزار میلیارد تومان تسهیلات برای حمایت از شرکت های فناوری

تأمین اینترنت پرسرعت روستایی

بهره برداری از 418 کیلومتر فیبر نوری

افزایش سهم بازار گوشی هوشمند ایرانی

پایش میدانی کیفیت و پوشش شبکه تلفن همراه در کشور

10 دلیل برای کارآمدی ستار هاشمی
حاضر غِایب

به بهانه اکران »ضد قهرمان«؛ مستند جنجالی »اوج«  در جشنواره سینما حقیقتبه بهانه اکران »ضد قهرمان«؛ مستند جنجالی »اوج«  در جشنواره سینما حقیقت

 بهشتی در دهه 60 نماد اعتدال بود و خلخالی مظهر تندروی
نسبت جریان های سیاسی امروز با اولین دهه پس از پیروزی انقلاب چیست؟

گفت وگوی »ایران« با کارگردان »ضدقهرمان«  و سه فعال سیاسی که مستند را تماشا کردندگفت وگوی »ایران« با کارگردان »ضدقهرمان«  و سه فعال سیاسی که مستند را تماشا کردند

انتشار برای اولین بار؛ 2ماه قبل از وقایع سوریه ؛ در نشست ویژه ایران و روسیه چه گذشت؟

مسعد بولوس در سیاست خاورمیانه ای 
ترامپ چه نقشی ایفا می کند؟

محرمانه دمشق در تهران

معامله گــــر
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 اهالی هنر در گفت و گو با »ایران« از ژاله علو گفتند

»شوکت« صدا خاموش  شد
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